



Klitplantagerne holder på sandet. Sandflugten langs vestkysten har i århundreder hærgnet og fordrevet folk, men har samtidig også skabt nye og spændende landskaber med bløde kurver, afløbte flader og klittoppe. Staten opkøbte og tilplantede i årene 1880-1930 størstedelen af de nuværende klitplantager i kampen mod sandflugten. Vindens susen i trætoppene af de forblæste bjergfyrt og sitkagrøner har i dag afløst sandets flugt, og i plantagerne læ udfolder sig en rig og spændende natur. Sandflugtsplantagerne kan du blandt andet Blokhus [13C](#), Tranum [13D](#), Langdal [13E](#).

The dune plantations. The sand drifts along the west coast have caused havoc and driven away inhabitants for centuries, but at the same time created dramatic new landscapes. In an effort to fight the sand drifts, the state created most of the present dune plantations between 1880 and 1930. You can experience these, at Blokhus [13C](#), Tranum [13D](#), Langdal [13E](#).

Shipping trade on the beach near Blokhus. [13](#) Up until around 1900, large-scale shipping trade using flat-bottomed vessels that were pulled up onto the beach took place here. A foreign style of building at Blokhus – stalls and cabins made of Norwegian logs gave the place its name.



Stranden ved Blokhus © Jens Kirkeby

Skudehandel fra stranden ved Blokhus. [13](#) Frem til omkring 1900 blev der drevet omfattende skudehandel med lavbunde skuder, der kunne trækkes op på stranden. Norsk tømmer og jern blev udvekslet med dansk korn, smør og kød. En fremmed byggeskik ved Blokhus med boder og hytter bygget af norske træstammer lagde navn til stedet.

Lien – on the edge of the Littorina Sea. The old coastal cliff [14A](#) towers 60 metres above what was once the seabed. Lerup Kirke (Lerup Church) [14B](#) is positioned at the top. Close by, the sacred wellspring Vor Frue Kilde (Wellspring of Our Lady) rises. Fosdalen [14C](#) and Langdalen are names of some of the valleys and ravines that cut into the Lien cliff.



© Mads Hansen



Lerup Kirke © Jens Kirkeby

Dünenplantagen halten den Sand fest. [13](#) Die Verwehungen entlang der Westküste haben seit Jahrhunderten gewütet und Menschen vertrieben, gleichzeitig aber auch neue Landschaften geschaffen. In den Jahren 1880-1930 beplante die dänische Staat den Großteil der heutigen Dünenplantagen im Kampf gegen die Verwehungen. Dies können Sie u.a. bei Blokhus [13C](#), Tranum [13D](#), Langdal [13E](#).

Schutenhandel am Strand bei Blokhus (Blockhaus). [13](#) Bis ungefähr 1900 wurde ein umfassender Schutenhandel mit flachbündigen Schuten, die an den den Strand gezogen werden konnten, betrieben. Eine fremde Bautradition bei Blokhus mit Ständen und Hütten, die aus norwegischen Baumstämmen errichtet wurden, hat dem Ort seinen Namen gegeben.

Lien – am Rand des Steinzeitmeeres. Der alte Küstensteilhang [14A](#) erhebt sich 60 m über dem früheren Meeresgrund. Lerup Kirche (Lerup Kirche) [14B](#) steht auf der Spitze. Ganz in der Nähe entspringt die Heilquelle Vor Frue Kilde (Frauenquelle). Fosdalen [14C](#) und Langdalen sind zwei der Täler und Schluchten, die sich in Lien hineinschneiden.

Lien - på kanten af stenalderhavet. Den gamle kystkrænt [14A](#) rejser sig op til 60 m over det flade land, der var havbund i stenalderen. Gravhøje kroner skrænten, ligesom Lerup Kirke [14B](#) er placeret på toppen af Lien. Kirken er viet til Vor Frue og nær ved springer helligkilden Vor Frue Kilde. Dale og kløfter skærer sig ind i Lien og skaber spændende og frodige landskaber. Bedst kendt er dalene Fosdalen [14C](#) og Langdalen.



Sommerke ved Blokhus © DanNav



© Thomas Juul



© Mads Hansen



Fosdalen Kilden © Jens Kirkeby

